
Творення відносних та
присвійних прикметників



Визначте художній засіб
А перекладати Данте
Б чорний день
В кришталева сльоза
Г гіркий досвід
Д одна на весь світ
Е коледж ожив
Є багато бавовни
Ж перемогти на війні москаля



Відредагуйте випадки порушення норми.

Трохи дорогуватий, дуже задовгий, самий
найдешевший, більш точніший, найспокійна
відпустка, найневиліковніша хвороба, подвійніша
плата, якнайблизькі стосунки, трохи чорнявий,
самий чіткіший, дуже величезний, найбільш
найголовніші правила, найпорожніша посудина,
щонайдешевий одяг, найбільш відоміший, самий
найточніший, менш вдаліший.



Правопис суфіксів -ов-, -ев- (-єв-) у відносних прикметниках

1. Від іменників твердої групи відносні прикметники творяться за
допомогою суфікса -ов-ий: служба – службовий, кварц –
кварцовий, калина – калиновий.

УВАГА! Від іменника твердої групи метал відносний прикметник
твориться за допомогою суфікса -ев-ий: металевий.



2. Від іменників м’якої та мішаної груп присвійні
прикметники творяться за допомогою суфікса -ов-ий,
-ев-ий (-єв-ий), а саме:
а) суфікс -ов-ий вживається тоді, коли в прикметникові
наголос падає на закінчення: нуль – нульовúй, поле –
польовúй, біль – больовúй, дощ – дощовúй, ключ –
ключовúй, борщ – але борщéвий;
б) суфікс -ев-ий вживається тоді, коли в прикметникові
наголос падає на основу, а не на закінчення: марля –
мáрлевий, квасоля – квасóлевий, овоч – овочéвий, алича
– аличéвий.



якщо основа базового іменника закінчується на
подовжений приголосний: насіння – насіннєвий,
життя – життєвий (хоч і життьовúй), взуття –
взуттєвий (хоч і взуттьовúй);
якщо базовий іменник закінчується на -ій: стронцій
– стронцієвий;
якщо базовий іменник закінчується на -я [йа]: соя –
соєвий, дія – дієвий (хоч і дійовúй в іншому
значенні).

УВАГА! У прикметниках із наголошеною основою,
утворених від іменників м’якої та мішаної груп, виступає
суфікс -єв-ий:



Літеру Е треба писати на місці
пропуску в слові

А алюміні..вий
Б ключ..вий
В реч..вий
Г оранж..вий
Д дощ..вий



Літеру О треба писати на місці
пропуску в слові
 
А циліндр..вий
Б замш..вий
В місяц..вий
Г туш..вий
Д нікел..вий



 Від поданих іменників утворіть відносні
прикметники, прокоментуйте їх написання.

Матч, черешня, соя, яблуня, щавель, калій, вишня,
гроші, калина, клен, кришталь, плече, полин, ситець,
стронцій, тиждень, тінь, парча, марля, емаль, душ,
перець, сургуч, марганець, діагональ, плащ, грудень,
тюль, нуль, взуття, насіння, дощ, сторож, річ,
алюміній, кварц, метал.













Помилку в написанні прикметника
допущено в рядку
А Сестриччина допомога
Б Оліна презентація
В матусина казка
Г батьків подарунок
Д Маріїна подорож



Помилку в написанні прикметника
допущено в рядку
А Оксанин виступ
Б Юрієва квартира
В Андрійове вітання
Г Миколин комп’ютер
Д Гнатові збірники 



 Від поданих іменників утворіть присвійні прикметники
чоловічого та жіночого роду, прокоментуйте написане.

Відвідувач, спадкоємець, комерсант, директор,
комісіонер, власник, шахтар, секретар, мачуха, нянька,
пасажир, касир, кредитор, приятель, репетитор, коваль,
лікар, сторож, завідувач, касир, аптекар, перукар,
професор, Валентин, Валентина, Володя, Ольга,
Василь, Андрій, Марія, Наталя, Петро, Мирослава,
Мирослав, Михайло, Оксана, Олекса, Леся.



Подані словосполучення запишіть у
родовому, орудному та місцевому
відмінках однини.

Менша площа, вужча межа, останнє
пристанище, крайній кущ, Маріїн плащ,
літній дощ, круглолице хлоп’я, справжній
товариш, Олексіїв зошит, Наталина
вихованість, гарна пісня, рання вишня.


